Удовлетворенность браком супругов с разным уровнем самоактуализации личности на различных этапах жизненного цикла семьи / Высоцкая Вероника Ивановна; Факультет философии и социальных наук, Кафедра психологии; науч. рук. Столярская Е.В.

Дипломная работа 55 с., 7 рис., 6 табл., 51 источник.

САМОАКТУАЛИЗАЦИЯ, УРОВЕНЬ САМОАКТУАЛИЗАЦИИ, УДОВЛЕТВОРЕННОСТЬ, УДОВЛЕТВОРЕННОСТЬ БРАКОМ, ЭТАПЫ ЖИЗНЕННОГО ЦИКЛА СЕМЬИ.

Объект исследования: удовлетворенность браком супругов.

Предмет исследования: удовлетворенность браком супругов с разным уровнем самоактуализации на различных этапах жизненного цикла семьи.

Цель: определить удовлетворенность браком супругов на разных этапах жизненного цикла семьи с различным уровнем самоактуализации.

Метод проведения работы: использованы 2 методики (опросник удовлетворенности браком (ОУБ), разработанный В.В. Столиным, Т.Л. Романовой, Г.П. Бутенко, "Самоактуализационный тест" (САТ) Э. Шострома).

Исследование, проведенное в рамках дипломной работы, позволило на практическом примере продемонстрировать уровень удовлетворенности браком супругов на различных этапах жизненного цикла семьи, а также уровень самоактуализации супругов. Стоит отметить, что удовлетворенность и стабильность брака зависит от удовлетворения потребности супругов. В ходе проведения исследования было выявлено, что в исследуемых группах семей (молодые и средние) нет различий в удовлетворенности браком. Также нет различий в самоактуализации мужчин молодых и средних семей, но в тоже время есть различия в самоактуализации женщин. Женщины в средних по стажу семьях имеют более высокий уровень самоактуализации. Рассматривая самоактуализацию мужчин и женщин в обеих группах, было выявлено, что мужчины более самоактуализированы, чем женщины. Изучая взаимосвязь удовлетворенности браком с уровнем самоактуализации мужчин и женщин на разных этапах жизненного цикла было выявлено следующее: удовлетворенность браком мужчин в молодых семьях взаимосвязана с потребностью в познании и креативностью личности; удовлетворенность браком женщин в молодых семьях взаимосвязана с компетентностью BO времени и самоуважении; удовлетворенность браком мужчин в семьях со средним стажем взаимосвязана с сензитивностью к себе, спонтанностью, гибкостью поведения; удовлетворенность браком женщин в средних по стажу семьях взаимосвязана со спонтанностью и самоуважением личности. Полученные данные исследования могут в дальнейшем использоваться в курсах «Гендерная психология», «Психология личности», «Семейная Психология», а также использоваться в консультации семейных психологов.

Marital satisfaction of the married couples with the different level of selfactualization of personality on the different stages of life cycle of family / Vysotskaya Veronika; Scientific director Eugenia V. Stolyarskaya

Thesis 55 p., 7 fig., 6 table, 51 sources.

SELF-ACTUALIZATION, THE LEVEL OF SELF-ACTUALIZATION, SATISFACTION, MARITAL SATISFACTION, STAGE OF THE LIFE CYCLE OF THE FAMILY.

Object of research: marital satisfaction of spouses

Aim of work: marital satisfaction of spouses with different levels of selfactualization of the various stages of the life cycle of the family.

Objective: To determine marital satisfaction of spouses in various stages of the life cycle of families with different levels of self-actualization.

Method of research: two methods are used (marriage satisfaction questionnaire (MSQ), developed by VV Stolin, T. Romanova, GP Butenko, "Samoaktualizatsionny Test" (SAT) E. Shostroma).

Modern network theory is one of the most popular sociological paradigm. It has important applied force in the study of social capital of individuals, organizations and countries. A study in the thesis work has allowed to demonstrate in practice the level of satisfaction of spouses in marriage at different stages of family life cycle and the level of self-actualization of the spouses. It should be noted that satisfaction and stability of marriage depends on satisfaction of need of spouses. During research it was revealed that in the studied groups of families (young and average) there are no distinctions in satisfaction with marriage. Also, there is no difference in the self-actualization of young men and middle families, but at the same time there are differences in women's self-actualization. Women in the middle of seniority families have higher levels of self-actualization. Considering the self-actualization of men and women in both groups, it was found that men are more self-actualization than women. By studying the relationship of marriage satisfaction with the level of self-actualization of men and women at different stages of the life cycle have been identified as follows: satisfaction with marriage of men in young families is interconnected with need for knowledge and creativity of the personality; satisfaction with marriage of women in young families is interconnected with competence of time and self-esteem; satisfaction with marriage of men in families with an average experience is interconnected with the sensitive self, spontaneity, flexibility of behavior; satisfaction with marriage of women in averages on an experience families is interconnected with spontaneity and self-esteem of the personality. The results of research can then be used in courses on "Gender Psychology", " Family Psychology", "Psychology of personality", also used in consultation family psychologists.